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۸ سپتامبر(   عصر پنجشنبه ۱۷ شهریور )
کنفرانس خبری فیلم »شب، داخلی، دیوار« 
ساخته وحید جلیلوند در جشنواره ونیز دوره 
هفتاد ونهم با حضور وحید جلیلوند، کارگردان و 
فیلمنامه نویس، نوید محمدزاده، دایان حبیبی، 
بازیگران فیلم و علی جلیلوند تهیه کننده کار 
برگزار شد. نوید محمدزاده در ابتدای این 
کنفرانس رسانه ای در مورد حواشی پیش آمده 
پس از فیلم »برادران لیلا« و ممنوع الفعالیت 
شدنش گفت که ترجیح می دهد به احترام عوامل 
فیلم »شب، داخلی، دیوار« فقط به این یک 
سوالِ خارج از موضوع فیلم جواب دهد. این 
بازیگر اظهارکرد: هیچ چیز رسمی در این باره 
اعلام نشده است و من در حال حاضر در حال 
بازی در سریال »آکتور« نیما جاویدی هستم. 
در ادامه نشست نوید محمدزاده درباره رسیدن 
به نقش »علی« در فیلم »شب، داخلی، دیوار« 
گفت: من و دایان هرکدام قوانین مختلفی در 
مرحله پیش تولید و فیلمبرداری داشتیم. من 
در مدت دو ماه نزدیک ۱۷ کیلو وزن کم کردم. 

ضمنا تمرین های ندیدن زیادی داشتیم، من در 
این مدت تنها یکبار لوکیشن را دیدم و تجربه 
تاثیرگذاری بود و باعث شد به نوید حقیقی بیشتر 
نزدیک شوم. او درباره تجربه اولین تماشای فیلم 
در دفتر برادران جلیلوند بیان کرد: پس از تماشای 
فیلم، یکی دو ساعتی را در سکوت گذراندم. هیچ 
حرفی نزدم و وقتی به همراه همسرم فرشته 
)حسینی( به بیرون رفتم، آن روز شروع کردم 
به گریه کردن. او به من گفت که چه احساسی 
داری، گفتم تمام رویاهای من بعد از ورود به 
بازیگری در این فیلم به واقعیت مبدل شد و خیلی 
خوشحالم که در این فیلم نقشی داشتم. دایان 
حبیبی نیز درباره چگونگی ورودش به این فیلم 
بیان داشت: من دو سال شاگرد آقای جلیلوند 
بودم و دو سالی در دفتر ایشان کار می کردم. من 
با وجود گذشت دو سال از روند تولید فیلم هنوز 
یک ورق از فیلمنامه این کار را نخوانده ام. این 
بازیگر اضافه کرد: تنها یکبار این فیلمنامه را در 
شبی که وحید جلیلوند برای معرفی فیلم همه ما 
را کنار هم جمع کرد، شنیدم. او از همه خواست 

اتاق را ترک کنند و به من به گفت تو نقش »لیلا« 
را در فیلم بازی خواهی کرد. من به او گفتم با 
توجه به لحن حرف زدن لیلا متوجه شدم که من 
برای این نقش انتخاب شده ام. حبیبی که با این 
فیلم به سینمای ایران معرفی می شود، ادامه داد: 
در جلسه بعدی گفت وگوی ما، وحید جلیلوند 
گفت که از این به بعد تو باید لیلا بشوی و نحوه 
لیلاشدن اینگونه بود که من محل کارم را ترک 
کردم، بدون حقوق، بدون کمک گرفتن از خانواده 
و نزدیکان به درون جامعه رفتم و با سبک زندگی 
لیلا و طبقه او زندگی کردم. این بازیگر تاکید 
کرد: وحید جلیلوند شناسنامه لیلا را کاملا در 
اختیار داشت ولی اعتقاد داشت که من باید لیلا را 
خودم کشف کنم. یعنی من از کفش تا عطر لیلا 
را خودم پیدا کردم و البته جالب تر اینکه من حتی 
بچه لیلا را خودم پیدا کردم. در این دوره ایزوله و 
قرنطینه بودم، هیچ کسی از اعضای خانواده ام را 
نمی دیدم، بعد از مدت ها یکبار خواهرم را دیدم 
که اصلا باورش نمی شد که من هستم. من البته 
رسیدن به این نقش را مدیون استاد عزیزم وحید 
جلیلوند هستم. در ادامه کنفرانس خبری فیلم 
در هفتادونهمین دوره فستیوال ونیز که عصر ۱۷ 
شهریورماه برگزار شد، علی جلیلوند تهیه کننده 
»شب، داخلی، دیوار« نیز درباره روند رسیدن 
دایان حبیبی به نقش لیلا توضیح داد: دایان 
مدت یکسال که هشت ماه آن به صورت فشرده 
بود، برای رسیدن به نقش لیلا زحمت کشید و 
البته نکته دیگر اینکه او به مدت ۶ ماه زمان صرف 
کرد تا دوباره از لیلا به دایان برگردد. به یاد دارم 
که می گفت دیگر توانایی ارتباط برقرارکردن با 
اعضای خانواده ام مثل خواهرم را ندارم. او به لطف 
خدا، کمک »تراپی« و تلاش های خودش توانست 
دوباره به زندگی برگردد. صادقانه بگویم که از این 
تغییر ما هم ترسیده بودیم و می ترسیدیم نتواند 

دوباره به جامعه برگردد.

همکاری »خلعتبری« 
با »رحمانیان«

 

 در جشنواره »ونیز« مطرح شد

نوید محمدزاده ممنوع الکاری را تکذیب کرد 

جلسه  اولین  در  عسگرپور   محمدمهدی 
رئیس  به عنوان  سینما  خانه  هیات مدیره 
هیات مدیره این نهاد صنفی انتخاب شد. سخنگوی 
هیات مدیره خانه سینما اعلام کرد: انتخابات 
داخلی هیات مدیره پس از برگزاری مجمع عمومی 

۹ شهریور برگزار شد. در اولین جلسه هیات مدیره 
خانه سینما که در تاریخ ۱۷ شهریورماه ۱۴۰۱ 
برگزار شد، اعضای هیات مدیره پس از بحث و 
گفت وگو درباره اولویت ها، نیازها و برنامه های 
محمدمهدی  آرا  اتفاق  به  شده،  پیش بینی 

عسگرپور را به عنوان رئیس هیات مدیره دوره 
شانزدهم خانه سینما انتخاب کردند. طی این 
جلسه علی لقمانی به عنوان نایب رئیس، رسول 
صدرعاملی به عنوان سخنگو و مسعود امینی 
تیرانی به عنوان دبیر هیات مدیره برگزیده شدند. 

عسگرپور، رئیس هیات مدیره خانه سینما شد 

 عادل بزدوده:
 به فکر هنرمندان 

تئاتر عروسکی باشیم
عادل بزدوده شرایط کار برای هنرمندان 
تئاتر عروسکی را بسیار سخت دانست 
و تصریح کرد: مدیران باید به فکر این 
هنرمندان که زندگی شان را از این طریق 
مدرس  بزدوده،  باشند.  می گذرانند، 
و کارگردان باسابقه تئاتر عروسکی که 
چندی پیش نمایش »حادثه ای در شهر 
عروسک ها« را به صحنه برد، گفت: به 
پیشنهاد گروه این نمایش را برای حضور 
در جشنواره بین المللی تئاتر عروسکی 
تهران- مبارک ارائه دادم، البته زیاد مایل به 
این کار نبودم زیرا کار من آماده است، ولی 
گروه های دیگر باید طی ۲ ماهی که فرصت 
داشتند نمایش خود را آماده کنند که کار 
سختی است. وی با بیان اینکه منتظریم 
مدیران و مسئولان راهکار مناسب تری برای 
هنرمندان تئاتر عروسکی در کل کشور در 
نظر بگیرند، متذکر شد: شنیده ام که اگر 
جشنواره تئاتر عروسکی تهران-مبارک 
در سالجاری برگزار نمی شد مدیران در 
جشنواره را با گل و چوب تخته می کردند 
و دیگر برگزار نمی شد. به همین خاطر 
در فرصت کم و به هر شکلی که شده این 
جشنواره را باید برگزار کرد. بزدوده تصریح 
کرد: نباید گروه های تئاترعروسکی را در 
شرایطی قرار دهند که راضی شوند طی ۲ 
ماه و با هر سختی و مشقتی که هست کار 
خود را آماده کنند. بچه های تئاتر عروسکی 
حرفه شان این کار است و درآمدشان از این 
طریق کسب می شود. مدیران و مسئولان 
باید به فکر این هنرمندان باشند. این 
هنرمند با سابقه تئاتر در ادامه سخنان خود 
گفت: تمرکز اصلی ام را روی آموزش در 
دانشگاه گذاشته ام تا تجربیات ۵۰ ساله ام 
را در اختیار جوانان و دانشجویان قرار دهم. 
گاهی این دانشجویان از من درباره آینده 
کاری خود سوال می کنند سعی می کنم 
با وجود اینکه واقفم چه سختی هایی برای 
کار و آینده کاری شان وجود دارد، جوابی 
خوش بینانه به آنها بدهم. وی در پایان 
یادآور شد: بچه هایی که در کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان اثری را به تازگی 
به صحنه برده اند مبلغ قراردادهای خود 
را با تأخیر بسیار زیاد دریافت می کنند 
در حالی که در گذشته این چنین نبود. 
فراموش نکنیم که اکثر هنرمندان تئاتر 
عروسکی از طریق اجرای آثار خود امرار 

معاش می کنند.

هشتمین  محترم«  »اتاق 
فردین  مشترک  همکاری 
رحمانیان  محمد  با  خلعتبری 
است که از دوشنبه ۲۱ شهریور در 
پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه 
خواهد رفت. فردین خلعتبری در 
هشتمین همکاری خود با محمد 
رحمانیان، موسیقی نمایش »اتاق 
محترم« را می سازد. این نمایش   
از دوشنبه ۲۱ شهریور ساعت 
۲۰ به تهیه کنندگی امیرحسین 
نفر در پردیس تئاتر شهرزاد روی 

صحنه می رود.  

 همایون اسعدیان: 
بلیت سینما با قیمت شناور ارزان شد

دبیر شورای صنفی نمایش با بیان اینکه طرح قیمت شناور 
برای بلیت های سینما از روز ۱۹ شهریورماه اجرا می شود، 
جزئیات این طرح را تشریح کرد. همایون اسعدیان در 
گفت وگویی با ایسنا بیان کرد: طرح بلیت شناور مدتی قبل 
از سوی شورای صنفی نمایش ارائه شد که سازمان سینمایی 
با اجرای آن موافقت کرد و قرار است از روز شنبه، یعنی ۱۹ 
شهریورماه در سینماها اجرا شود. او با اشاره به اینکه سینمادارها 
مجاز به اجرای این طرح هستند و اجباری در کار نیست، گفت: 
تمام سینماهای کشور مجاز هستند به جز روزهای سه شنبه 
که بلیت سینماها از گذشته نیم بها فروخته می شد، براساس 
آنچه در شورای صنفی نمایش تعیین شده قیمت بلیت فیلم ها 
را در سانس های مختلف تغییر دهند. در این طرح سقف 
قیمت بلیت همچنان همان ۴۵ هزارتومان باقی می ماند. به 
این ترتیب سینماهای سراسر کشور مجاز هستند از روز شنبه 
سانس های اول و دوم خود را که معمولا در ساعت های ۱۱ و 
۱۳ هستند به قیمت نیم بها عرضه کنند: سینماهای مدرن 
۲۲۵۰۰ تومان، سینماهای ممتاز ۱۷۵۰۰ تومان و سینماهای 
درجه یک ۱۲۵۰۰ تومان. چهار سانس بعدی که معمولا در 
ساعت های زوج یا فرد بعدازظهر تا شب هستند مثل ۱۵، ۱۷، 
۱۹ و ۲۱ به دو بخش تقسیم می شود و سینمادارها می توانند 
دو سانس را در سینماهای مدرن با قیمت ۳۵ هزارتومان، در 
سینماهای ممتاز با قیمت ۲۵ هزارتومان و سینماهای درجه 
یک با قیمت ۲۰ هزار تومان عرضه کنند.بلیت دو سانس 
دیگر را هم می توانند با همان قیمت فعلی عرضه کنند یعنی 
در سینماهای مدرن ۴۵۰۰۰ تومان، در سینماهای ممتاز 
با قیمت ۳۵ هزارتومان و در سینماهای درجه یک با قیمت 
۲۵ هزارتومان. اسعدیان در مورد این چهار سانس توضیح داد: 
مدیران سینما براساس موقعیت جغرافیایی سینما و با توجه به 
تقاضای مشتریان خود که ساعت های پیک را متغیر می کند، 
خودشان تصمیم می گیرند که بلیت با قیمت بالاتر را در کدام 
ساعت و سانس عرضه کنند. این مساله از این جهت به عهده 
سینمادار گذاشته شده که ساعت پیک مخاطب در یک سینما 
مثل »آزادی« ممکن است ساعت ۹ شب باشد، ولی در سینمای 
میدان انقلاب ساعت پنج عصر؛ به همین دلیل مدیر یک سینما، 
به طور مثال سینمای مدرن با توجه به موقعیت سینما و مخاطب 
خود تصمیم خواهد گرفت که بلیت با قیمت ۴۵ هزارتومان را 
در چه سانسی بفروشد. دبیر شورای صنفی نمایش همچنین 
تاکید کرد: قیمت شناور بلیت در روزهای پنجشنبه و جمعه که 
معمولا مخاطبان سینما بیشتر هستند نیز اعمال خواهد شد و 
فقط روزهای سه شنبه اجرا نمی شود. این طرح به مدت سه ماه 
به طور موقت از روز شنبه )امروز( شروع می شود اما فکر می کنم 
ادامه دار باشد چون احتمالا باعث افزایش مخاطب خواهد شد. 
او افزود: در بسیاری از سینماهای کشور سانس های صبح در 
حال تعطیلی هستند، امیدواریم این طرح کمک کند تا دوباره 

سانس های صبح سینماها با حضور علاقه مندان فعال شود.  

انتخاب »حیایی« برای 
نقش »گرگسار« 

 امین حیایی در موسیقی - نمایش 
»هفت خان اسفندیار« به تهیه کنندگی 
و کارگردانی حسین پارسایی در نقش 
»گرگسار« بازی می کند. »هفت خان 
اسفندیار« برداشتی آزاد از شاهنامه 
حکیم ابوالقاسم فردوسی و محصول 
سازمان هنری رسانه ای اوج است 
که با مشارکت بنیاد فرهنگی هنری 
رودکی پاییز سالجاری در تالار وحدت 
روی صحنه می برد. امین حیایی که 
در سینما فعالیت پررنگی دارد، در 
سال ۹۴ در نمایش »غرب واقعی« به 
کارگردانی داریوش مهرجویی به ایفای 

نقش پرداخت.  

 معاون نماینده دائم چین در سازمان ملل پمپاژ سلاح و 
مهمات از سوی کشورهای غربی به اوکراین را همانند هیزم 
در آتش جنگ خواند. به گزارش فارس، دفتر نمایندگی دائم 
چین در سازمان ملل با انتقاد از غرب به خاطر دامن زدن به 
تنش ها در اوکراین در نشست شورای امنیت این سازمان گفت: 
ارسال تسلیحات غربی به اوکراین هیچ کمکی به حصول صلح 
نمی کند و خطرات امنیتی زیادی هم برای اوکراین و هم کل 
منطقه دارد. براساس گزارش خبرگزاری تاس، »گنگ .شوانگ« 

معاون نماینده دائم چین در سازمان ملل بیان داشت: تا به 
امروز نبردهای شدید در مناطق مختلف همچنان ادامه دارد و 
تسلیحات و مهمات بیشتر در حال سرازیر شدن به جبهه های 
نبرد است که چشم انداز نگران کننده ای را در راستای نبرد 
طولانی و گسترش درگیری ها به وجود آورده است. وی افزود: از 
زمان شروع بحران در اوکراین، چین مستمرا تاکید کرده است 
که تامین و ارسال سلاح نه تنها صلح و ثبات نمی آورد بلکه 
هیزمی در آتش است که فقط باعث پیچیده تر شدن شرایط 

خواهد شد. این دیپلمات چینی تاکید کرد: تحولات ماه های 
گذشته کاملا این ساله را تایید می کند. گنگ شوانگ در ادامه 
اضافه کرد: این خیلی نگران کننده است که مقادیر زیادی از این 
تسلیحات و مهمات به دست گروه های اشتباهی بیفتد و یک 
شرایط امنیتی خطرناک و بی پایانی را در اوکراین و کل منطقه 
ایجاد کند. تداوم پمپاژ تسلیحات و تجهیزات نظامی به اوکراین 
برای شعله ورترکردن جنگ با روسیه، مسکو را به درخواست 

برای نشست شورای امنیت واداشت. 

چین:

 غرب هیزم به آتش جنگ اوکراین می ریزد

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش
 کیم جونگ اون: 

 تحت هیچ شرایطی 
سلاح هسته ای را کنار نمی گذاریم

رهبر کره شمالی در اظهاراتی تاکید کرد: وضعیت 
هسته ای این کشور برگشت ناپذیر شده و ارتش کره شمالی 
اکنون اجازه استفاده خودکار از تسلیحات اتمی را دارد. به 
گزارش ایسنا، به نقل از روزنامه گاردین، خبرگزاری دولتی 
کره شمالی گزارش داد: حکومت این کشور قانونی را تصویب 
کرده که به موجب آن حق استفاده خودکار در حملات 
پیشگیرانه هسته ای را برای محافظت از خود تضمین کرده 
است. کیم.جونگ.اون، رهبر کره شمالی گفت: این قانون 
وضعیت هسته ای  کشور را  برگشت ناپذیر  و هر گونه شرکت 
در هر گونه مذاکرات خلع سلاح هسته ای را برای آن ممنوع 
می کند. خبرگزاری دولتی کره شمالی جمعه گزارش داد، 
پارلمان کره شمالی موسوم به مجلس عالی خلق، این قانون 
را به عنوان جایگزینی برای قانون سال ۲۰۱۳ که برای 
اولین بار وضعیت هسته ای این کشور را ترسیم کرد، تصویب 
شده است. »اون«، افزود: بیش ترین اهمیت وضع این قانون 
سیاست تسلیحات هسته ای، ترسیم یک خط غیرقابل 
بازگشت برای آن است تا امکان چانه زنی بر سر سلاح های 
هسته ای ما وجود نداشته باشد. او اضافه کرد: حتی اگر 
کشورش با ۱۰۰ سال تحریم مواجه شود، هرگز تسلیحات 
هسته ای را تسلیم نخواهد کرد. به گزارش خبرگزاری دولتی 
کره شمالی، یک نماینده این مجلس گفت که این قانون 
به عنوان یک تضمین حقوقی قدرتمند برای تحکیم موقعیت 
کره شمالی به عنوان یک کشور دارای سلاح هسته ای و 
تضمین خصیصه شفاف، منسجم و استاندارد سیاست 
هسته ای این کشور عمل می کند. قانون سال ۲۰۱۳ تصریح 
می کرد که کره شمالی می تواند از سلاح های هسته ای برای 
دفع تهاجم یا حمله از یک کشور هسته ای متخاصم و انجام 
حملات تلافی جویانه استفاده کند. قانون جدید فراتر از 
آن است و اجازه به حملات هسته ای پیشگیرانه در صورت 
شناسایی حمله قریب الوقوع با سلاح های کشتار جمعی 
علیه کره شمالی یا حمله علیه اهداف استراتژیک کشور، از 
جمله رهبران آن را می دهد. به گزارش خبرگزاری دولتی 
کره شمالی، این قانون همچنین هرگونه اشتراک تسلیحات 
یا فناوری هسته ای با سایر کشورها را ممنوع می کند و هدف 
آن کاستن از خطر جنگ هسته ای از طریق پیشگیری از 
محاسبات اشتباه در بین کشورهای دارای سلاح هسته ای 
و سوءاستفاده از سلاح های هسته ای است. از سوی دیگر 
خبرگزاری دولتی کره شمالی نوشت: »اون« به این اشاره 
کرده که کره شمالی ممکن است واکسیناسیون کووید۱۹ 
را در ماه نوامبر آغاز کند. وی به هشدارهای سازمان بهداشت 
جهانی مبنی بر امکان شیوع مجدد عفونت های کروناویروس 
در زمستان اشاره کرد. »اون« گفت: بنابراین در کنار 
واکسیناسیون مسئولانه، توصیه می کنیم همه شهروندان 
از ماه نوامبر برای حفظ سلامت خود از ماسک استفاده 
کنند. کره شمالی اجرای هیچ نوع واکسیناسیون کووید۱۹ 

را تایید نکرده است.

باخداحافظی»ملکه الیزابت« دوم در 96 سالگی از تاج و تخت بریتانیا پسرش با نام چارلز سوم پادشاه شد

آیا شاه پیر؛ جوانبخت می ماند؟
  چارلز طولانی ترین ولیعهدی را داشته  و او را با مظفرالدین شاه قاجار مقایسه می کنند

کوتــــاه

 موقعی که الیزابت دوم به سلطنت رسید 
چند سالی از اعلام استقلال هندوستان و 
پاکستان از بریتانیا پس از جنگ جهانی دوم 
می گذشت. دیگر عصری که خورشید در 
امپراتوری بریتانیا غروب نمی کرد سپری شده 
 بود. استقلال شبه قاره بزرگ ترین ضربه را به 
امپراتوری بریتانیا که در اثر جنگ جهانی دوم 
ضعیف تر شده  بود، وارد کرد و آغاز عصری 
از مبارزات استقلال طلبانه در سرتاسر آسیا 
و آفریقا بود که یکی پس از دیگری خود را 
از دست استعمارگران اروپایی چون هلند، 
فرانسه، پرتغال و ایتالیا نجات می دادند. در 
این شرایط الیزات دوم ملکه بریتانیا شد. 
درست در سالی که الیزابت ملکه شد در کشور 
ما جنبش ملی شدن صنعت نفت به رهبری 
محمد مصدق جریان داشت. ملکه جوان در 
این کوران شاهد خلع ید انگلیس از نفت ایران 
بود. جنبشی که به نوبه خود خیزش علیه 
استعمار را در کشورهای مستعمره یا وابسته 
جانی دوباره بخشید و چند سال پس از آن 
جمال عبدالناصر با الهام از مصدق کانال سوئز 
را ملی اعلام کرد. گر چه انگلستان در این زمان 
طرح کودتایی موسوم به آژاکس را ریخت که 
با کمک دولت تازه به قدرت رسیده آیزنهاور 
جمهوری خواه و اوباش وطنی به سردستگی 
شعبان جعفری به سرنگونی محمدمصدق 

انجامید، ولی انگلیس ملکه نتوانست دیگر 
جایگاه و نفوذ سابق را در ایران بازیابد. هر 
چند که با همه ضعف و فتور انگلیسی ها، 
طرفداران تئوری توطئه و نگرش دایی جان 
ناپلئونی دست استعمار پیر را در تحولات 
سیاسی چند دهه پس از آن می دیدند. شاید 
ایرانی ها تنها ملتی باشند که همچنان بریتانیا 
را یکی از بزرگ ترین قدرت های روی زمین 
می دانند. این را جک استراو، وزیر خاربه 
پیشین بریتانیا که چندین سال به عنوان یکی 
از مذاکره کنندگان هسته ای با ایران بر سر میز 
مذاکره می نشست نیز در کتابی که به عنوان 
کار کار انگلیسی ها از او به فارسی نیز ترجمه 
شده است می گوید که روابط ایران و انگلیس 
یکی از پیچیده ترین مناسبات دنیاست و شاید 
ایرانی ها تنها ملتی هستند که ما را زیاده از حد 

جدی می گیرند. 
بریتانیا  امپراتوری   خورشید در 

غروب کرد
اما واقعیت این است که ملکه الیزابت 

هیچگاه نتوانست شکوه پیشین امپراتوری 
عصر ویکتوریایی را بازیابد. نباید فراموش 
کرد که بریتانیا هنوز اسما ریاست کشورهای 
مشترک المنافع شامل بیش از ۵۰ کشور 
را در آسیا، آفریقا، آمریکای لاتین و اروپا و 
اقیانوسیه بر عهده دارد. هنوز برخی از این 
کشورها چون کانادا و استرالیا و نیوزیلند فاقد 
رئیس جمهور هستند و به صورت فرمانداری 
کل تحت زعامت ملکه و از این پس شاه چارلز 
سوم یا همان پرنس چارلز سابق اداره می شوند. 
مهم ترین چالش بریتانیا نیز از همین جا آغاز 
می شود. تاکنون چندین بار در استرالیا و برخی 
کشورهایی که زیرنظر پادشاهی انگلیس قرار 
دارند تلاش هایی برای ایجاد نظام جمهوری 
صورت گرفته و البته ناکام مانده است. بخشی 
از این ناکامی به دلیل کاریزمایی است که 
شخص ملکه در بین احزاب و سیاساتمداران 
این کشورها داشته است. در صورتی که پادشاه 
جدید با ۷۳ سال عمر که رکورد بیشترین 
زمان ولی عهدی را در جهان نیز در اختیار 

دارد، فاقد این عناصر کاریزماتیک است. حتی 
در درون بریتانیا شامل چهار کشور انگلیس، 
اسکاتلند، ولز و ایرلند شمالی نیز ممکن است 

گرایش های واگرایانه تشدید شود. 
 چارلز مظفرالدین شاه انگلستان

به پادشاهی رسیدن چارلز را شاید با 
پادشاهی مظفرالدین شاه قاجار در سنین 
پادشاهی  طولانی  دوران  از  پس  پیری 
ناصرالدین شاه مقایسه کرد که از او پادشاهی 
ضعیف ساخت که آغاز افول سلطنت قاجار در 
زمان او صورت گرفت. اما نباید از تفاوت ایران 
عصر قاجاری و بریتانیای قرن بیست ویکم 
در سطح توسعه سیاسی و جایگاه سلطنت 
در نظام سیاسی دو کشور به آسانی گذشت. 
پادشاه در ایران قاجار و پس از آن مالک الرقاب 
و حکمران واقعی ممالک محروسه بود، ولی 
در انگلیس این نقش گرچه هنوز اهمیت 
زیادی دارد، ولی نقشی بیشتر تشریفاتی 
است و قدرت سیاسی کشور در دست پارلمان 
و دستگاه اجرایی قرار دارد. از این جهت 
سلطنت در عصر چارلز بیشتر شاهد دورشدن 
از تاثیرگذاری واقعی خواهد بود. بخش 
عمده ای از این تاثیرگذاری در عصر ملکه 
که ۷۰ سال پادشاهی او یکی از رکوردهای 
تاریخ پادشاهی های جهان است، به خاطر 
ویژگی هایی بود که شخص ملکه الیزابت 
در گردونه سختی ها و چالش های سیاسی 
به دست آورده بود. چالش هایی چون مرگ 
پرنسس دایانا که در آن زمان لطمه سنگینی 
به سلطنت بریتانیا وارد کرد، ولی تدریجا ملکه 
توانست با حفظ وحدت خانواده  سلطنتی و 
همراهی با مردم در برخی برهه های حساس 
نظر مثبت مردم انگلیس و کشورهایی تحت 
نفوذ این کشور را به خود جلب کند. آیا شاه 
چارلز وقت و بخت آن را خواهد داشت که 
علاوه بر کسب تاج و تخت مادر، جایگاه او را 

هم به دست آورد؟

 رئیس دومای روسیه:
 ۸۰ درصد مردم جهان 

مخالف تحریم روسیه هستند
 رئیس دومای روسیه ضمن اعلام مخالفت با پیشنهاد 
اروپا مبنی بر اعمال تعیین سقف برای انرژی روسیه، 
تأکید کرد که دوران قیمومیت غرب بر سایر کشورها به 
پایان رسیده است. به گزارش مهر به نقل از روسیاالیوم، 
»ویاچسلاو ولودین« رئیس دومای روسیه گفت:  ۸۰ 
درصد مردم جهان با تحریم روسیه موافق نیستند. ولودین 
ادامه داد: معتقدم سقف قیمتی که کشورهای عضو 
گروه هفت می خواهند بر منابع انرژی روسیه تحمیل 
کنند، حداقل این قیمت ها در بازار واقعی خواهد بود. این 
سقف فرو خواهد ریخت و قیمت ها افزایش خواهد یافت. 
کشورهایی که به دنبال اعمال سقف برای انرژی روسیه 
هستند، از این به بعد با هزینه اندک به آن دست نخواهند 
یافت. ولودین با بیان اینکه قیمت واقعی منابع انرژی با 
توجه به نیازهای بازار و از طریق تعهدات قراردادی تعیین 
می شود، افزود: آنچه که نمایندگان گروه هفت آن را سقف 
قیمت انرژی می نامند، در واقع کف آن خواهد بود و بازار 
جهانی تنها به هفت کشور محدود نمی شود. رئیس دومای 
روسیه در پایان تأکید کرد: دوران قیمومیت غرب بر سایر 
کشورها به پایان رسیده است. »الکساندر نواک« معاون 
نخست وزیر روسیه در واکنش به این توافق گفت: ایده 
کاهش قیمت نفت کاملا بی ارزش است و روسیه، نفت و 
فرآورده های نفتی را به کشورهای حامی این ایده عرضه 
نخواهد کرد. وی افزود: اعمال محدودیت بر قیمت نفت 
روسیه بازار را نابود می کند و سایر تولیدکنندگان به چنین 

ابتکاری نگاه مثبتی ندارند.

 اکثر آمریکایی ها معتقدند کشورشان 
در مسیر اشتباهی قرار دارد

نتایج یک نظرسنجی نشان می دهد اکثر مردم آمریکا از 
عملکرد دولت فعلی این کشور راضی نیستند. به گزارش 
مهر به نقل از راشاتودی، نتایج یک نظرسنجی تازه حاکی 
از آن است که بسیاری از آمریکایی ها مسیر کنونی 
کشورشان را اشتباه ارزیابی می کنند. نتایج نظرسنجی 
جدید »یاهو نیوز« و YahooGov  نشان می دهد که بیش 
از ۶۰ درصد مردم آمریکا بر این باورند که کشورشان مسیر 
اشتباهی را طی می کند. از مجموع هزار و ۶۳۴ بزرگسال 
آمریکایی که در این نظرسنجی مشارکت داشتند تنها ۲۵ 
درصد معتقد بودند همه چیز در ایالات متحده در مسیر 
درست پیش می رود، این در حالی است که ۶۳ درصد 
نظر مخالف آن را داشته و ۱۲ درصد نیز اعلام کردند در 
این خصوص مطمئن نیستند. در میان شرکت کنندگان 
دموکرات  کمتر از نیمی   ۴۸ درصد -  از روند فعلی در 
آمریکا اعلام رضایت کردند، این در حالیست که رقم 
رضایت از شرایط در میان رأی دهندگان جمهوری خواه 

تنها ۹ درصد اعلام شد. 

مهران کرمی 
روزنامه نگار  


